
 

 استمارة مستخلصات رسائل وأطاريح الماجستير و الدكتوراه في جامعة البصرة              

  مٌثم عزٌز جبرلكلٌة : الآداب                                        اسم الطالب : ا

  اسم المشرف :  أ . م . د . أحمد رسن صحن                 القسم : اللغة العربٌة                 

 الماجستٌر  التخصص : اللغة                                     الشهادة : 

 عنوان الرسالة أو الأطروحة : 

 للعلّّمة الشٌخ عبدالله الجوادي الآملً )دام ظلهّ( (تسنٌم)أسرارُ التعبٌرِ القرآنً فً تفسٌر 

 لرسالة أو الأطروحة : ملخص ا

ومنهجه فً  سبب تسمٌة كتابه بـ)تسنٌم( -2ترجمة الآملً .  -1أربعة أمُور هً : فٌه  نتُ ابتدأت الرسالة بتمهٌد بٌّ 
 معنى التعبٌر فً اللغة والاصطلّح . -4معنى السرّ عند الآملً .  -3التفسٌر.

تحت ثلّثة مباحث  الكلمة المفردة فًالنكات اللغوٌة  تُ فٌهدرس .وعنوانه )أسرار الكلمة فً القرآن(جاء الفصل الأول و
 .: الأول : سرّ اختٌار مفردة دون أخُرى , والثانً : سرّ الصٌغة الصرفٌة , والثالث : سرّ التنكٌر والتعرٌف

لى مبحثٌن : المعانً التً تخصُّ الجملة وجعلته عبحثتُ فٌه  وعنوانه )أسرار الجملة فً القرآن(جاء الفصل الثانً ثمّ 
المبحث . ظواهر الجملة الخبرٌة كالحذف , والتقدٌم والتأخٌر , والتقٌٌد فٌه درستُ والأول : أسرار الجملة الخبرٌة , 

ٌّة ,  ٌّة كجملة الأبحثتُ فٌه والثانً : أسرار الجملة الإنشائ  مر والنهً والاستفهام والنداء معانً الجُمَل الإنشائ
موضوعات بلّغٌة تتسع  المعانً والنكات اللغوٌة فً )أسرار النصّ فً القرآن( درست فٌه فعنوانهأما الفصل الثالث 

: الأول : سرّ الالتفات . الثانً : سرّ الوصل  ثلّثة مباحثعلى  وجعلته,  لأكثر من جملة , فتدخل فً عنوان النص
  الخاتمة ونتائج البحث . وأخٌراً دوّنتُ . والفصل . الثالث : سرّ التناسب 
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The secrets of Koran Expressions in (Tasneem) Tafsir by the Scholar Al-Sheikh Abdullah Al-Jawadi 

Al-Aamily (Long Live) 

    Abstract of Thesis                                                                                                

This study starts with a preface discussing four points: Al-Aamily translation, the reason behind calling his book 

(Tasneem), and his method in Tafsir, the meaning of Secrets according to Al-Aamily, and the meaning of 

expressions in linguistics and terminology. 

In the first chapter (the secrets of words in Koran) the researcher discussed the linguistic meaning of the word in 

three sections: firstly the reason behind choosing a word in particular, secondly the secret of morphological form, 

thirdly the secret of definiteness and indefiniteness. 

The second chapter (the secrets of sentence in Koran) studies the meanings of the sentence and it is of two 

section: the first one is the secret of declarative sentence and its processes as deletion, backward and forward, and 

restriction. The second section is the secrets of the construction of the sentence as the imperative, negative, 

interrogative, and proclamation sentences. 

The third chapter (the secrets of the text and Koran) discusses the meanings and linguistic structures and 

rhetorical themes in more than a phrase as being intervented and the text title. It is of three sections: the first one 

is the secret of apostrophe. The second is about conjunction and disjunction. The third is about the secret of 

agreement. Finally we have the conclusion and research results. 

 


